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Protokół VI/24 
z VI Sesji IX Kadencji Rady Gminy Raczki  

odbytej w dniu 27 listopada 2024 r. w godzinach 1000- 1134 
w Sali widowiskowo – koncertowej w Raczkach ul. Plac Kościuszki 37, 16-420 Raczki 

 

Obradom przewodniczył Romuald Kwiatkowski - Przewodniczący Rady Gminy Raczki. 
Radni obecni na sali obrad: 
1. Bucka Agnieszka 
2. Bujno Ewa 
3. Drażba Daniel 
4. Drażba Roman 
5. Faltyn Marcin 
6. Król Jan 
7. Kwiatkowski Romuald 
8. Nowikowski Karol 
9. Ostrowski Stanisław 
10. Renowicki Henryk Władysław 
11. Sutuła Antoni 
12. Szyłak Jarosław 
13. Tylman Artur 
14. Więcko Ewa 
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
 

Ponadto w obradach uczestniczyli: 
Wójt Gminy Raczki – Pan Piotr Gajda 
Zastępca Wójta – Pan Andrzej Wojnowski 
Sekretarz Gminy – Pani Ewa Konstantynowicz 
Skarbnik Gminy – Pani Agnieszka Grzędzińska 
Radny Rady Powiatu Suwalskiego – Pan Marcin Sebastian Halicki 
Radca prawny – Pan Jerzy Lewczuk 
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji - Pan Mariusz Zalewski 
Inspektor ds. obsługi Rady Gminy – Pani Danuta Grabowska 
Dyrektor Szkoły Podstawowej w Raczkach – Pan Marek Cieśluk 
Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej – Pan Jarosław Szyłak 
Sołtysi w liczbie 23 osób (w tym 4 radnych gminy) – listy obecności stanowią załączniki nr 2–3 do 
protokołu. 
 

Pkt 1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
 

Sesję otworzył Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski wypowiadając formułę: 
 

„Otwieram VI Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Powitał przybyłych na sesję Rady Gminy Raczki gości: Wójta Gminy, Zastępcę Wójta, Sekretarza 
Gminy, Skarbnika Gminy, Kierownika Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji, Dyrektora Szkoły 
Podstawowej, Delegata Podlaskiej Izby Rolniczej, Państwa Radnych, Państwa Sołtysów, pracowników 
Urzędu Gminy i wszystkich przybyłych na Sesję. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski poprosił wszystkich o powstanie i uczczenie minutą 
ciszy pamięć wieloletniego sołtysa wsi Sidory, także wieloletniego komendanta Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Sidorach, Pana Piotra Więcko, który zmarł w miniony poniedziałek. 
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Pan Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że na ustawowy skład zgodnie z listą obecności w obradach 
uczestniczy 14 radnych, 1 radny nieobecny, w związku z tym obrady Rady Gminy są prawomocne. 
 

Pkt 2. Przyjęcie porządku obrad. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – poinformował, że porządek obrad sesji Radni 
otrzymali w zawiadomieniu o zwołaniu sesji z dnia 19.11.2024 r. wraz z materiałami do poszczególnych 
punktów.  
Zapytał radnych, czy wnoszą uwagi, propozycje zmian do przedstawionego porządku obrad. 
Do porządku obrad nie zgłoszono uwag, wobec czego Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie 
porządek obrad. W wyniku głosowania jawnego 14 głosami „za” został przyjęty przez Radę Gminy 
następujący porządek obrad V Sesji Rady Gminy Raczki: 

1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad V Sesji Rady Gminy. 
4. Interpelacje i zapytania Radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
5. Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym. 
6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi oraz ustalenia wysokości stawki tej opłaty. 
7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta do wymiaru podatku 

rolnego. 
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości. 
9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wysokości stawek podatku od środków transportowych. 
10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Raczki na lata 2024– 2027. 
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2024 r. 
12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Gminy Raczki na 

2025 rok. 
13. Zapoznanie z projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2025 – 2028 

wraz z prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na lata 2025 - 2026. 
14. Zapoznanie z projektem budżetu Gminy Raczki na 2025 r. 
15. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych i mieszkańców, oświadczenia. 
16. Zamknięcie sesji. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 3.Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – poinformował, że protokół z V Sesji Rady Gminy 
wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy, jak również projekt protokołu został udostępniony na 
stronie BIP Urzędu Gminy Raczki. Pan Przewodniczący zapytał, czy są uwagi do protokołu  
z poprzedniej sesji tj. V Sesji Rady Gminy Raczki. Radni nie zgłosili uwag do protokołu. 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie protokół z obrad V sesji Rady Gminy Raczki.  
W wyniku głosowania jawnego protokół Nr V/24 został przyjęty przez Radę Gminy 13 głosami „za”, 
przy 1 głosie „przeciw” przez Radę Gminy. 
Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 4. Interpelacje i zapytania radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
 

Nie zostały wniesione interpelacje i zapytania radnych w formie papierowej. 
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Pkt 5. Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – poinformował, że w okresie między sesjami od 18 października do 18 
listopada wydano 9 zarządzeń Wójta, jako organu, wydano 4 zarządzenia, jako Kierownika urzędu. Jeżeli 
chodzi o Referat Gospodarki Komunalnej i Inwestycji, prowadzonych jest kilkanaście inwestycji, tj.  
- przebudowa drogi w Ogrodnikach zbliża się ku końcowi,  
- "Rozbudowa drogi w miejscowości Koniecbór, wraz z budową mostu przez rzekę Szczeberka  
w miejscowości Koniecbór" został pierwszy etap rozbudowy inwestycji tzn. most został wykonany  
i zgłoszony do odbioru, jako ta pierwsza część, 
- w zakresie inwestycji z rozwoju gospodarki wodno-ściekowej na terenie gminy Raczki, trwają tutaj 
prace, tj.  ustalanie tej części materiałowej, sprawdzanie czy przyjęte materiały, zaproponowane materiały 
przez wykonawcę będą i są zgodne z naszym projektem, dotyczy to modernizacji stacji uzdatniania wody 
w Raczkach, przepompowni ścieków przy ulicy Gospodarskiej oraz rozbudowy i modernizacji 
oczyszczalni ścieków w miejscowości Dowspuda. 
- budowa fontanny w Raczkach jest na podobnym etapie, co poprzednia, tzn. trwają prace 
przygotowawcze, gdyż część robót będzie rozpoczęta w grudniu. 
- rozbudowa drogi Wierciochy-Szczodruchy. Prace budowlane zostały zakończone a inwestycja jest 
zgłoszona lub zostanie na dniach zgłoszona już do zakończenia i odbioru. 
- budowa instalacji gazu ziemnego do budynku Gminnego Ośrodka w Raczkach oraz budynku Urzędu 
Gminy Raczki. Trwają końcówki dosłownie prac instalacyjnych i też od odbiorowych już od strony tutaj 
spółki gazowej przy budynku Urzędu Gminy, budynek w GOK-u już jest ogrzewany. 
- remont budynku Szkoły Podstawowej im. św. Jana Pawła II w Raczkach. Część 1- budowa zewnętrznej 
instalacji gazu ziemnego, trwają prace przygotowawcze, tj. ustalanie całej technologii. W tym roku wiele 
prac nie zostanie wykonanych raczej ze względu na warunki pogodowe. Drugą częścią są prace 
remontowe i montażowe na terenie Szkoły Podstawowej w Raczkach. Prace trwają na razie tutaj  
w zakresie brukarskich, też jakiś tam etap w tym roku uda się przeprowadzić. 
- z zakresu infrastruktury wodociągowej. Trwa etap przygotowawczy inwestycji w Wierciochach  
i budowy zestawu pompowego w Moczydłach. 
- wymiana oświetlenia na terenie gminy Raczki. Prace z tym związane rozpoczną się w grudniu. Oprawy 
zostały zamówione, także sprawnie inwestycja będzie przeprowadzona. 
- przebudowa odcinka do gminnej miejscowości Podwysokie, łączącego drogę powiatową z drogą 
prowadzącą do miejscowości Podwólczanka, Gmina Bakałarzewo. 
Wykonawcą był STRABAG. Z racji, że był to krótki odcinek, udało się szybko zrealizować, pozostał 
tylko przeprowadzić odbiór. 
Nadmienił, że została podpisana umowa na odbiór, na usługi związane z odbiorem, transportem  
i zagospodarowaniem odpadów komunalnych. Jedyną firmą, która złożyła ofertę było MPO. 
- budowa odcinka sieci wodociągowej, kanalizacji sanitarnej w miejscowości Małe Raczki i Raczki. 
Prace zmierzają ku końcowi, więc inwestycja zostanie w najbliższym czasie zakończona. 
W dalszej części Wójt Gminy poinformował, że w schronisku dla bezdomnych zwierząt aktualnie 14 
psów. Prowadzone jest, może to będzie też dotyczyło bardziej tutaj części mieszkańców Raczek 
postępowanie o ustalenie lokalizacji inwestycji celu publicznego, na budowę i rozwój sieci energetycznej 
wysokiego napięcia i niskiego napięcia, tj. sieci na Nowym Osiedlu. 
Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym – stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu. 
 

Radni nie wnieśli zapytań, uwag do sprawozdania z działalności Wójta. 
 

Pkt 6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie metody ustalenia opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości stawki tej opłaty. 
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Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – odczytał treść projektu uchwały: "Na podstawie 
art. 18 ust. 2 pkt 15, art. 40 ust. 1 i art. 41 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym 
(t.j. Dz. U. z 2024 r. poz. 1465, 1572) oraz art. 6h, 6k ust. 1, ust. 3 i 4a, art. 6j ust. 1 pkt 1, ust. 3 i 3b 
ustawy z dnia 13 września 1996 r. o utrzymaniu czystości i porządku w gminach (t.j. Dz. U. z 2024 r. poz. 
399) Rada Gminy Raczki uchwala, co następuje: 
§ 1. W przypadku odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości, na których 
zamieszkują mieszkańcy dokonuje się wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi, stanowiącej iloczyn liczby mieszkańców zamieszkujących daną nieruchomość oraz stawki 
opłaty określonej w § 2.1 niniejszej uchwały. 
§ 2. 1. Ustala się stawkę opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi, o których mowa w §1  
w wysokości - 33,00 zł miesięcznie od mieszkańca, jeżeli odpady komunalne są zbierane i odbierane  
w sposób selektywny. 
2. Jeśli właściciel nieruchomości nie wypełnia obowiązku zbierania odpadów komunalnych w sposób 
selektywny ustala się podwyższoną stawkę opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi, o której 
mowa w ust. 1, w wysokości - 99,00 zł od mieszkańca za każdy miesiąc. 
3. Ustala się zwolnienie w części z opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi właścicieli 
nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi jednorodzinnymi kompostujących bioodpady 
stanowiące odpady komunalne w kompostowniku przydomowym w wysokości 2,00 zł miesięcznie od 
mieszkańca. 
§ 3. 1. Ustala się miesięczną stawkę opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi z nieruchomości, 
na której nie zamieszkują mieszkańcy, a powstają odpady komunalne w zależności od pojemnika, worka 
o określonej pojemności, jeżeli odpady są zbierane w sposób selektywny: 
1) za pojemnik o pojemności 35 l – 2,40 zł; 
2) za pojemnik o pojemności 60 l – 5,00 zł; 
3) za worek o pojemności 60 l – 12,00 zł; 
4) za worek o pojemności 120 l – 24,00 zł; 
5) za pojemnik o pojemności 1100 l – 77,00 zł; 
6) za pojemnik o pojemności 7000 l – 493,00 zł. 
2. Ustala się podwyższoną stawkę opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi z nieruchomości na 
której nie zamieszkują mieszkańcy a powstają odpady komunalne w zależności od pojemnika, worka  
o określonej pojemności, jeżeli właściciel nieruchomości nie wypełnia obowiązku zbierania odpadów 
komunalnych w sposób selektywny : 
1) za pojemnik o pojemności 35 l – 7,20 zł; 
2) za pojemnik o pojemności 60 l – 15,00 zł; 
3) za worek o pojemności 60 l – 36,00 zł; 
4) za worek o pojemności 120 l – 72,00 zł; 
5) za pojemnik o pojemności 1100 l – 231,00 zł; 
6) za pojemnik o pojemności 7000 l – 1.479,00 zł.  
§ 4. W przypadku nieruchomości, która w części stanowi nieruchomość, na której zamieszkują 
mieszkańcy, a w części nieruchomość, na której nie zamieszkują mieszkańcy, a powstają odpady 
komunalne (tzw. nieruchomości mieszanej), opłata miesięczna za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi stanowi sumę opłaty obliczonych zgodnie z § 2.1 i § 3.1. 
§ 5. 1. Ustala się ryczałtową stawkę opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi dla 
nieruchomości, na której znajduje się domek letniskowy lub inna nieruchomość wykorzystywana na cele 
rekreacyjno-wypoczynkowe w wysokości - 240,00 zł za rok od domku letniskowego lub innej 
nieruchomości wykorzystywanej na cele rekreacyjno-wypoczynkowe. 
2. Ustala się ryczałtową stawkę opłaty podwyższonej za gospodarowanie odpadami komunalnymi dla 
nieruchomości, na których znajduje się domek letniskowy lub inna nieruchomość wykorzystywana na 
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cele rekreacyjno-wypoczynkowe jeżeli właściciele nieruchomości nie wypełniają obowiązku zbierania 
odpadów w sposób selektywny w wysokości - 720,00 zł za rok od domku letniskowego lub innej 
nieruchomości wykorzystywanej na cele rekreacyjno-wypoczynkowe. 
§ 6. Z dniem wejścia w życie niniejszej uchwały traci moc Uchwała Nr XLIII/309/23 Rady Gminy 
Raczki z dnia 29 listopada 2023 r. w sprawie metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi oraz ustalenia wysokości stawki tej opłaty (Dz. Urz. Woj. Podl. z 2023 r. poz. 6119). 
§ 7. Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Raczki. 
§ 8. Uchwała wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 2025 r. i podlega ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym 
Województwa Podlaskiego.". 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda - wyjaśnił, że zmuszony jest zaproponować podwyżkę śmieci o 2 zł, 
jeżeli chodzi o gospodarstwa domowe. Kwota i przyjęta stawka na rok 2024 jest niewystarczająca na 
pokrycie kosztów ze względu na wzrost ilości śmieci, i już na chwilę obecną Gmina jest pod kreską. 
Stwierdził, żeby w pełni zbilansować te wydatki na śmieci, przy obecnym poziomie segregowania 
musielibyśmy przyjąć jeszcze wyższą stawkę. Pokłada wiarę w to, że tutaj wspólnymi siłami uda się 
zminimalizować złe segregowanie odpadów, które nie jest wyłącznie problem wójta, urzędu, gminy, 
tylko to jest wspólny, wszystkich mieszkańców, żeby jednak znaleźć rozwiązania, które pomogą już nie 
podwyższać a może w przyszłości te stawki obniżyć. Stwierdził, że zwiększyła się ilość odpadów  
w stosunku do 2023 roku i według kalkulacji wiadomo, że będzie około 11-12% więcej tych śmieci  
w samym systemie. Nadmienił, że nasza Gmina ma problem z osiągnięciem wskaźników segregacji. 
Zostało wszczęte postępowanie w tym zakresie i prawdopodobnie za 2022 rok będzie naliczona kara, 
którą będziemy musieli ją zapłacić, plus jeszcze odsetki, no a ta kara prawdopodobnie będzie w granicach 
około 33 tysięcy złotych. Za rok 2023 jest szansa, że prawie został osiągnięty wskaźnik segregacji, bo 
mamy 35%, na 34,3 %, także tutaj kara powinna raczej być niewielka. Gorzej się przedstawiają się 
prognozy za rok 2024 a w 2025 roku musimy osiągnąć wskaźnik tego recyklingu na poziomie 55%.  
Z otrzymanych informacji pokontrolnych z firmy MPO źle to wygląda, jeżeli chodzi o segregację i to 
zdecydowanie należy poprawić.  
Podjęta została decyzja o przyjęciu podwyższonej stawki dla mieszkańców, czy też dla firm, czy dla 
nieruchomości przeznaczonych pod zabudowę rekreacyjną za niewypełnianie obowiązku zbierania 
odpadów komunalnych w sposób selektywny nie dwukrotną wartość, a trzykrotną, tj. 99 zł.  
Mam nadzieję, że mieszkańcy podejdą do tego ze zrozumieniem i nie będziemy w ogóle wszczynać 
żadnych postępowań, chociaż może być to trudne, bo z informacji z MPO wynika, że część mieszkańców 
w ogóle nie próbuje nawet tej selektywnej zbiórki odpadów jakoś prowadzić, nie segreguje tych śmieci,  
a jest to obowiązek każdego mieszkańca. Nie można nie segregować. 
Zostały zorganizowane zebrania informacyjne z mieszkańcami i kilka takich spotkań już się odbyło, żeby 
uczulić na to, żeby ten wskaźnik segregacji jak najbardziej poprawił się. 
Ocenił, że nie dość, iż zostanie podwyższona opłata za śmieci, aby zbilansować koszty związane  
z zagospodarowaniem odpadami, to i tak potem będziemy musieli jeszcze dodatkowo wydać pieniądze 
tak czy inaczej z budżetu gminy, aby zapłacić kary za niespełnienie wskaźników segregacji do WIOŚ-u, 
aniżeli te pieniądze, środki przeznaczyć na inwestycje, na inne dobre rzeczy dla mieszkańców i tak to 
będzie wyglądało. 
Stwierdził, że nakazany w 2025 roku do osiągnięcia 55% wskaźnik na pewno nie będzie łatwy i według 
doświadczenia z lat ubiegłych będą z tym ogromne trudności. 
Wyjaśnił, że jeżeli chodzi o przetargi na odbiór i wywóz odpadów, które Gmina zobligowana jest do 
ogłaszania w Dzienniku Urzędowym Unii Europejskiej, jest widoczna tendencja braku konkurencji w tym 
zakresie, tj. w zasadzie w Powiecie Suwalskim startuje tylko jedna firma, więc tutaj tej konkurencji nie 
ma. Gmina nie ma żadnego wpływu, również nie ma wpływu na częstotliwość odbioru frakcji odpadów 
zmieszanych, gdyż do tego obligują nas przepisy ustawy, które zgodnie z nią muszą być w okresie letnim 
odbierane dwukrotnie w ciągu miesiąca. 
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Poinformował, że prowadzone będą kontrole w celu wyłapania różnic między ilością osób 
zamieszkujących a ilością osób zgłoszonych do Ewidencji gospodarowania odpadami, ponieważ 
widoczna jest tendencja, że część osób miga się z tego obowiązku, jak również trwają też kontrole 
przedsiębiorstw w zakresie oddawanej ilości odpadów względem ilości przez nich zadeklarowanych, 
gdyż zostało więcej śmieci odebranych niż była przez nich zadeklarowana. Zostanie to sprawdzone  
i przeanalizowane, czy to były jednorazowe przypadki, czy to takie nagminnie działanie. 
Wniósł, że śmieci należy segregować, a odbiorca, czyli MPO będzie sprawdzać i informować Gminę  
o wszelkich nieprawidłowościach, które obwarowane będą wszczęciem postępowania i naliczenia kar 
mieszkańcom za brak prawidłowej segregacji. 
Wniósł, że niestety Gmina musi podnieść opłatę, żeby móc w ogóle zmieścić się i opłacić wszystkie 
koszty związane z gospodarką odpadami. 
 

Sołtys Pan Zygmunt Koncewicz – wniósł zapytanie, czy osoba, która nie chce segregować może 
zadeklarować objęciem jej tą podwyższoną stawką, tj. te 99 zł od osoby, czy musi segregować? 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda - wyjaśnił, że każdy musi segregować. Zgodnie z ustawą mamy do 
wyboru cztery metody naliczania opłaty, tj. od osoby, od gospodarstwa domowego, od metrów 
powierzchni użytkowej, od ilości zużytej wody. Gmina przyjęła taką chyba jednak najsprawiedliwszą 
metodę naliczania: od osoby. W przypadku opłat od gospodarstwa domowego to tutaj zyskują jedynie 
wieloosobowe gospodarstwa powyżej 3-4 osób, bo zapłacą więcej. Tego rodzaju metoda ma sens  
w miastach, gdzie jest większe zagęszczenie, bo w przypadku Gminy te koszty odbioru są inne. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pan Andrzej Wojnowski – wniósł uwagę, że jeżeli, tak hipotetycznie 
przyjęlibyśmy, że mieszkaniec nie segreguje śmieci, tylko oddaje cały czas zmieszane, to tak naprawdę 
my wszyscy mieszkańcy zapłacimy za te odpady dwa razy, ponieważ musimy za ich wywóz zapłacić,  
a potem zostaniemy obciążeni karą za brak segregacji, tj. nie będzie to już 1.500 zł za tonę, tylko będzie, 
bo około 350 zł za tonę jest w tej chwili naliczana kara za brak segregacji dla gminy. W sumie wtedy tona 
już wychodzi 1850 złotych. Także musimy segregować. Przedstawił prosty śmieszny slogan: "Nie 
wyrzucajmy pieniędzy do kosza na śmieci". Nie segregując odpadów właśnie wyrzucamy pieniądze do 
śmieci. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 14 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VI/32/24 w sprawie metody ustalenia opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości stawki tej opłaty – stanowi 
załącznik nr 5 do protokołu. 
 

Pkt 7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta do wymiaru 
podatku rolnego. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski - odczytał treść projektu uchwały: "Na podstawie art. 18 
ust. 2 pkt 8 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (Dz. U. z 2024 r. poz. 1465, 1572) 
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oraz art. 6 ust. 3 ustawy z dnia 15 listopada 1984 r. o podatku rolnym (Dz. U. z 2024 r. poz. 1176, 1635) 
uchwala się, co następuje:  
§ 1. Obniża się średnią cenę skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego na obszarze Gminy Raczki na 
2025 rok ogłoszoną w Komunikacie Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego z dnia 18 października 
2024 r. w sprawie średniej ceny skupu żyta za okres 11 kwartałów będącej podstawą do ustalenia podatku 
rolnego na rok podatkowy 2025 (M. P. z 2024 r. poz. 891) z kwoty 86,34 zł za 1 dt. do kwoty 64,41 zł za 
1 dt.  
§ 2. Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Raczki.  
§ 3. Z dniem wejścia w życie niniejszej uchwały traci moc Uchwała Nr XLIII/306/23 Rady Gminy 
Raczki z dnia 29 listopada 2023 r. w sprawie obniżenia ceny skupu żyta do wymiaru podatku rolnego 
(Dz. Urz. Woj. Podl. z 2023 r. poz. 6116).  
§ 4. Uchwała wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 2025 r. i podlega ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym 
Województwa Podlaskiego.". 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – poinformował, że proponuje się obniżenie średniej ceny skupu żyta do 
kwoty 64,41 zł za jedną decytonę. W gruncie rzeczy obniżamy, ale w stosunku do zeszłego roku 
podwyższamy o ten wskaźnik inflacyjny, tj. o te 5%, tzn. o około 7,67 zł na hektarze przeliczeniowym 
więcej. 
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska - nadmieniła, że zgodnie z procedurą uchwalania uchwały 
odnośnie obniżenia średniej ceny skupu żyta do wymiaru podatku rolnego jest obowiązek wystąpienia 
gminy do Podlaskiej Izby Rolniczej celem zaopiniowania tej uchwały i zostało to dokonane. W dniu 19 
listopada bieżącego roku Gmina otrzymała informację, że Podlaska Izba Rolnicza opiniuje pozytywnie 
projekt uchwały w sprawie obniżenia ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski - wniósł, że wcześniejsza Rada na wiosnę podjęła taką uchwałę, że 
solidaryzuje się z rolnikami, z protestami, które były a wcześniej też rok temu został podniesiony podatek 
rolny. Zastanawia się, bo jeszcze trochę prowadzi gospodarstwo, jak GUS to wyliczył te osiemdziesiąt 
kilka złotych za kwintal? Prawdopodobnie obecna Rada znów będzie się solidaryzować z rolnikami, i jak 
to będzie wyglądać, że wcześniej podniosła podatek. Stwierdził, ze to już jest sprawa Rady, także tutaj to 
nie od nas, jako rolników i społeczności zależy. 
 

Delegat Izby Rolniczej Pan Jarosław Szyłak - wyjaśnił, że po tych protestach były obiecane rolnikom 
umorzenie 2 i 3 raty podatku przez Ministerstwo. W dniu 18 października br. byliśmy na spotkaniu  
w Białymstoku, w Podlaskiej Izbie Rolniczej i wyraźnie Pan Siekierski Minister powiedział nam, że 
polskiego rządu, ministerstwa, nie stać na taką kwotę, żeby polskim rolnikom ten podatek umorzyć. Bo to 
jest kwota 250 milionów złotych. I także podatek ten został nieumorzony. Teraz w tej chwili rolnicy są 
już na protestach, czy to w Bielsku Podlaskim, czy też innych miejscach w kraju. Także znowu wraca to 
samo, wraca ten temat podatku gruntowego i także my nie możemy po prostu mówić o tym, że my, jako 
Rada podnosimy te siedem złotych, bo tak naprawdę nas wszystkich rolników rząd ma daleko, daleko  
w poważaniu. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały: 4 głosami „za”, przy 1 
głosie „wstrzymującym się”. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały:  
3 głosami „za”, przy 1 głosie „wstrzymującym się”. 
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Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 11 radnych, przeciw – 2, wstrzymało się – 0, 1 radny nie oddał głosu. 
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy większością głosów podjęła UCHWAŁĘ Nr VI/33/24 w sprawie obniżenia średniej ceny 
skupu żyta do wymiaru podatku rolnego – stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
 

Pkt 8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od 
nieruchomości. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski - odczytał treść projektu uchwały: "Na podstawie art. 18 
ust. 2 pkt 8 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (t.j. Dz. U. z 2024 r. poz. 1465, 1572) 
oraz art. 5 ust. 1 ustawy z dnia 12 stycznia 1991 r. o podatkach i opłatach lokalnych (t.j. Dz. U. z 2023 r. 
poz. 70, 1313, 2291, z 2024 r. poz. 1572) uchwala się, co następuje: 
§ 1. Określa się następującą wysokość stawek podatku od nieruchomości obowiązujących od dnia  
1 stycznia 2025 roku: 
1) od budynków lub ich części: 
a) mieszkalnych - 0,66 zł od 1 m2 powierzchni użytkowej, 
b) związanych z prowadzeniem działalności gospodarczej oraz od budynków mieszkalnych lub ich części 
zajętych na prowadzenie działalności gospodarczej – 26,94 zł od 1 m2 powierzchni użytkowej, 
c) zajętych na prowadzenie działalności gospodarczej w zakresie obrotu kwalifikowanym materiałem 
siewnym – 13,00 zł od 1 m2 powierzchni użytkowej, 
d) związanych z udzielaniem świadczeń zdrowotnych, w rozumieniu przepisów o działalności leczniczej, 
zajętych przez podmioty udzielające tych świadczeń – 5,85 zł od 1 m2 powierzchni użytkowej, 
e) pozostałych, w tym zajętych na prowadzenie odpłatnej statutowej działalności pożytku publicznego 
przez organizacje pożytku publicznego – 6,05 zł od 1 m2 powierzchni użytkowej, 
᠆ z wyjątkiem budynków letniskowych, które zostały określone w pozwoleniu na budowę jako budynki 
letniskowe - 9,35 zł od 1 m2 powierzchni użytkowej; 
2) od gruntów: 
a) związanych z prowadzeniem działalności gospodarczej, bez względu na sposób zakwalifikowania  
w ewidencji gruntów i budynków – 1,10 zł od 1 m2 powierzchni, 
b) pod wodami powierzchniowymi stojącymi lub wodami powierzchniowymi płynącymi jezior  
i zbiorników sztucznych 6,84 zł od 1 ha powierzchni, 
c) pozostałych, w tym zajętych na prowadzenie odpłatnej statutowej działalności pożytku publicznego 
przez organizacje pożytku publicznego - 0,34 zł od 1 m2 powierzchni, 
d) niezabudowanych objętych obszarem rewitalizacji, o którym mowa w ustawie z dnia 9 października 
2015 r. o rewitalizacji (Dz. U. z 2024 r. poz. 278, z późn. zm.), i położonych na terenach, dla których 
miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego przewiduje przeznaczenie pod zabudowę 
mieszkaniową, usługową albo zabudowę o przeznaczeniu mieszanym obejmującym wyłącznie te rodzaje 
zabudowy, jeżeli od dnia wejścia w życie tego planu w odniesieniu do tych gruntów upłynął okres 4 lat,  
a w tym czasie nie zakończono budowy zgodnie z przepisami prawa budowlanego- 4,51 zł od 1 m2 
powierzchni; 
3) od budowli - 2 % ich wartości określonej w art. 4 ust. 1 pkt 3 i ust. 3 -7 ustawy o podatkach i opłatach 
lokalnych. 
§ 2. Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Raczki. 
§ 3. Z dniem wejścia w życie niniejszej uchwały traci moc Uchwała Nr XLIII/307/23 Rady Gminy 
Raczki z dnia 29 listopada 2023 r. w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości 
(Dz. Urz. Woj. Podl. z 2023 r. poz. 6117).  
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§ 4. Uchwała wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 2025 r. i podlega ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym 
Województwa Podlaskiego.". 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – poinformował, że wzrost stawki podatku od nieruchomości  
w większości przedstawionego projektu uchwały zostaje podwyższony o ten wskaźnik inflacyjny 5 %. 
Tylko w trzech przypadkach jest zastosowana większa podwyżka, żeby dojść do połowy stawek 
maksymalnych obowiązujących, ustalonych przez rozporządzenie. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 13 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 1 radny.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy większością głosów podjęła UCHWAŁĘ Nr VI/34/24 w sprawie określenia wysokości 
stawek podatku od nieruchomości – stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 

Pkt 9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wysokości stawek podatku od środków 
transportowych. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski - odczytał treść projektu uchwały: "Na podstawie art. 18 
ust. 2 pkt 8 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (t.j. Dz. U. z 2024 r. poz. 1465, 1572) 
oraz art. 10 ust. 1 ustawy z dnia 12 stycznia 1991 r. o podatkach i opłatach lokalnych (t.j. Dz. U. z 2023 r. 
poz. 70, 1313, 2291, z 2024 r. poz. 1572) uchwala się, co następuje: 
§ 1. Określa się następujące wysokości stawek podatku od środków transportowych obowiązujące na 
terenie Gminy Raczki od dnia 1 stycznia 2025 roku: 
1) od samochodu ciężarowego, o którym mowa w art. 8 pkt 1 ustawy o podatkach i opłatach lokalnych,  
o dopuszczalnej masie całkowitej: 
a) powyżej 3,5 tony do 5,5 ton włącznie – 234,00 zł, 
b) powyżej 5,5 tony do 9 ton włącznie – 351,00 zł, 
c) powyżej 9 ton do poniżej 12 ton – 1 109,00 zł; 
2) od samochodu ciężarowego, o którym mowa w art. 8 pkt 2 ustawy o podatkach i opłatach lokalnych,  
o dopuszczalnej masie całkowitej równej lub wyższej niż 12 ton – według załącznika Nr 1 do uchwały; 
3) od ciągnika siodłowego lub balastowego przystosowanego do używania łącznie z naczepą lub 
przyczepą, o których mowa w art. 8 pkt 3 ustawy o podatkach i opłatach lokalnych, o dopuszczalnej 
masie całkowitej zespołu pojazdów: 
a) od 3,5 tony do 5,5 ton włącznie – 1 209,00 zł, 
b) powyżej 5,5 tony do 9 ton włącznie – 1 308,00 zł, 
c) powyżej 9 ton do poniżej 12 ton – 1 318,00 zł; 
4) od ciągnika siodłowego lub balastowego przystosowanego do używania łącznie z naczepą lub 
przyczepą, o których mowa w art. 8 pkt 4 ustawy o podatkach i opłatach lokalnych, o dopuszczalnej 
masie całkowitej zespołu pojazdów równej lub wyższej niż 12 ton – według załącznika Nr 2 do uchwały; 
5) od przyczepy lub naczepy, o których mowa w art. 8 pkt 5 ustawy o podatkach i opłatach lokalnych, 
które łącznie z pojazdem silnikowym posiadają dopuszczalną masę całkowitą od 7 ton i poniżej 12 ton,  
z wyjątkiem związanych wyłącznie z działalnością rolniczą prowadzoną przez podatnika podatku rolnego 
– 1 108,00 zł; 
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6) od przyczepy i naczepy, o których mowa w art. 8 pkt 6 ustawy o podatkach i opłatach lokalnych, które 
łącznie z pojazdem silnikowym posiadają dopuszczalną masę całkowitą równą lub wyższą niż 12 ton,  
z wyjątkiem związanych wyłącznie z działalnością rolniczą prowadzoną przez podatnika podatku rolnego 
– według załącznika Nr 3 do uchwały; 
7) od autobusu, o którym mowa w art. 8 pkt 7 ustawy o podatkach i opłatach lokalnych, w zależności od 
liczby miejsc do siedzenia poza miejscem kierowcy: 
a) mniejszej niż 22 miejsca – 251,00 zł, 
b) równej lub wyższej niż 22 miejsca – 504,00 zł. 
§ 2. Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Raczki. 
§ 3. Z dniem wejścia w życie niniejszej uchwały traci moc Uchwała Nr XLIII/308/23 Rady Gminy 
Raczki z dnia 29 listopada 2023 r. w sprawie wysokości stawek podatku od środków transportowych (Dz. 
Urz. Woj. Podl. z 2023 r. poz. 6118).  
§ 4. Uchwała wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 2025 r. i podlega ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym 
Województwa Podlaskiego.". 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – poinformował, że wszystkie wysokości stawek podatku od środków 
transportowych wzrastają, o ten właśnie wskaźnik inflacyjny, tj. 5%, w stosunku do stawek z zeszłego 
roku. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 14 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VI/35/24 w sprawie wysokości stawek podatku od 
środków transportowych – stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że na potrzeby obliczania podatku 
leśnego będzie brana właśnie średnia cena sprzedaży drewna obliczana według średniej ceny drewna 
uzyskane przez nadleśnictwa za pierwsze trzy kwartały bieżącego roku. Jest to opublikowane 
komunikatem GUS z 18 października 2024 roku i cena ta wynosi 277,35 zł za 1 m3 i jest to spadek  
w stosunku do poprzedniego roku o 15,3%, więc tutaj jeśli chodzi o podatek leśny, ta stawka będzie 
niższa. 
 

Pkt 10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Raczki na lata 2024– 2027. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski - odczytał treść projektu uchwały: "Na podstawie art. 18 
ust. 2 pkt 6 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (Dz. U. z 2024 r. poz. 1465, poz. 
1572) oraz art. 226, art. 227, art. 229 i art. 243 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych 
(Dz. U. z 2024 r. poz. 1530) Rada Gminy uchwala, co następuje:  
§ 1. Ustala się Wieloletnią Prognozę Finansową Gminy Raczki na lata 2024 - 2027 wraz z prognozą 
kwoty długu i spłat zobowiązań na lata 2024 - 2027, zgodnie z załącznikiem nr 1 do niniejszej uchwały.  
§ 2. Określa się wykaz przedsięwzięć zgodnie z załącznikiem nr 2 do uchwały.  
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§ 3. Upoważnia się Wójta do zaciągania zobowiązań związanych z realizacją przedsięwzięć określonych 
załącznikiem nr 2 do uchwały.  
§ 4. Objaśnienia przyjętych wartości stanowi załącznik nr 3 do uchwały.  
§ 5. Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy.  
§ 6. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia." 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – wyjaśniła, że jeśli chodzi o zmiany Wieloletniej 
Prognozy Finansowej na lata 2024-2027 dokonano zmiany, w roku bieżącym w związku  
z dostosowaniem kwot dochodów i wydatków do proponowanych zmian w budżecie na rok bieżący,  
w związku ze zwiększeniem deficytu w roku bieżącym o kwotę 270 444 zł jest konieczność zwiększenia 
przychodów w tym przypadku nadwyżki budżetowej z lat ubiegłych o tą kwotę, aby właśnie ten deficyt 
sfinansować. 
Jeśli chodzi o kolejne lata budżetowe, czyli lata 2025 do roku 2027 zostały te kwoty dostosowane do 
projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2025-2028. Natomiast 
w wykazie przedsięwzięć urealniono kwoty, jeśli chodzi o wydatki inwestycyjne w związku ze 
stworzeniem projektu uchwały dotyczącej budżetu na kolejny rok i tamte kwoty zostały tak jakby 
urealnione do tych kwot, które zostały w projekcie budżetu na kolejny rok wskazane. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 14 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VI/36/24 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Raczki na lata 2024– 2027 – stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 
Pkt 11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2024 r. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła główne propozycje zmian w budżecie 
gminy, tj. po stronie dochodów budżetu dokonania zmniejszenia dochodów budżetowych a po stronie 
wydatków budżetu dokonania zwiększenia tych wydatków. W związku z powyższą przesłanką, o której 
mowa była w poprzednim punkcie jest konieczność zwiększenia nadwyżki na sfinansowanie 
zwiększonego deficytu. 
Jeśli chodzi o dochody, to te zmiany dotyczą między innymi wpływów z gospodarki gruntami  
i nieruchomościami, tj. dotyczące czynszów, sprzedaży działek przez gminę na kwotę 8.155 zł,  
z rozliczenia z podatku VAT niespełna 3.000 zł. Zmniejsza się planowane wpływy w związku  
z mniejszym wykonaniem, zmniejszeniem wymiaru, jeśli chodzi o podatek od środków transportowych 
od osób prawnych. 
Natomiast zwiększa się planowane wpływy z podatków i opłat lokalnych od osób fizycznych o 30.300 zł. 
Zmniejsza się wpływy z pozostałych opłat, m.in. z opłat za zajęcie pasu drogowego o 9.633 zł, z opłat za 
gospodarowanie odpadami o 40.000 zł. 
Wprowadza się środki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska za prowadzenie programu 
Czyste Powietrze 1.700 złotych i zgodnie decyzją Podlaskiego Urzędu Wojewódzkiego zmniejsza się 
planowaną dotację na dofinansowanie funkcjonowania Urzędu Stanu Cywilnego – 16.238 zł. 
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Po stronie wydatków: zwiększa się głównie na dotacje dla Stowarzyszenia Edukator w związku  
z aktualizacją dokonaną w miesiącu październiku i ustaleniem właściwej już liczby dzieci, które 
uczęszczają do tej szkoły od miesiąca września o kwotę łącznie 189.796 zł. Zwiększa się wydatki na 
wynagrodzenie składki od nich naliczane, na pobyt psów w schronisku o 15.600 zł. Wprowadza się 
środki dotyczące programu Czyste Powietrze na wydatki i zmniejsza się plan wydatków inwestycyjnych, 
jeśli chodzi o modernizację Szkoły Podstawowej w Raczkach, gdyż te wydatki będą realizowane  
w kolejnym roku budżetowym. 
I po dokonanych zmianach budżet wynosi po stronie dochodów 39.620.300,37 zł, a jeśli chodzi o wydatki 
to 42.026.694,04 zł. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 14 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VI/37/24 w sprawie zmian w budżecie Gminy 
Raczki na 2024 r. – stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
 

Pkt 12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Gminy Raczki na 
2025 rok. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – odczytał treść projektu uchwały: „Na podstawie art. 18 
ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (Dz. U. z 2024 r. poz. 1465, poz. 1572) oraz 
§ 10 ust. 1 Statutu Gminy Raczki, stanowiącego Załącznik do Uchwały Nr XXXI/239/18 Rady Gminy 
Raczki z dnia 12 września 2018 r. w sprawie uchwalenia Statutu Gminy Raczki (Dz. Urz. Woj. Podl.  
z 2018 r. poz. 3706) uchwala się, co następuje:  
§ 1. Uchwala się plan pracy Rady Gminy Raczki na rok 2025, stanowiący załącznik do niniejszej 
uchwały.  
§ 2. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia.”. 
Wniósł, że każdy Radny otrzymał w materiałach plan pracy Rady. Rada musi spotkać się raz na kwartał, 
bądź częściej w zależności od miary potrzeb. Plan pracy też będzie korygowany. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 14 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VI/38/24 w sprawie uchwalenia planu pracy Rady 
Gminy Raczki na 2025 rok – stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
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Ogłoszono 10 minut przerwy. 
Po przerwie. 
 

Pkt 13. Zapoznanie z projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2025 – 
2028 wraz z prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na lata 2025 - 2026. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że zgodnie z przepisami ustawy  
o finansach publicznych do 15 listopada 2024 roku Wójt Gminy musi przedłożyć do Regionalnej Izby 
Obrachunkowej celem zaopiniowania oraz właśnie do zapoznania Radzie Gminy projekt uchwały  
w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy. Projekt tej wieloletniej prognozy finansowej musi 
obejmować kolejny rok budżetowy i co najmniej 3 lata, chyba, że spłaty zobowiązań zaciągniętych przez 
gminę są na okres dłuższy, więc wtedy jest to na okres spłaty zobowiązań. W naszym przypadku jest to 
okres czteroletni w związku z tym, iż spłaty zobowiązań zaciągniętych na chwilę obecną planujemy do 
końca 2026 roku. Wójt w dniu 14 listopada br zarządzeniem Nr 0050/99/2024 przedstawił ten projekt 
wieloletniej prognozy finansowej. Jeśli chodzi o prognozę na rok 2025 kwoty, które znalazły się  
w załączniku nr 1 do wieloletniej prognozy finansowej są to kwoty tożsame z projektu budżetu na kolejny 
rok budżetowy i jest to po stronie dochodów kwota 46.666.266,00 zł. Jeśli chodzi o wydatki to 
47.314.210,00 zł. Planowany jest deficyt w kwocie 647.944,00 zł, który zostanie spłacony nadwyżką  
z rozliczenia poprzednich lat budżetowych. W kolejnym roku planujemy spłatę zobowiązań w kwocie 
237.372,00 zł. Jest to taka sama kwota, która pozostanie do spłaty na kolejny rok budżetowy, czyli rok 
2026. 
Jeśli chodzi o kolejne lata prognozy planowane są tylko na razie dochody bieżące, w związku z tym, iż 
nie mamy na razie podpisanych umów na dofinansowanie zadań inwestycyjnych, więc te dochody 
majątkowe w kolejnych latach będą na bieżąco wprowadzane do wieloletniej prognozy finansowej. 
Dochody bieżące na kolejne lata zostały zwiększone kilkuprocentowym wskaźnikiem wzrostu. Jeśli 
chodzi o wydatki w kolejnych latach budżetowych, czyli od 2026 r. do 2028 r. zostały one skonstruowane 
w ten sposób, iż po zabezpieczeniu planowanych wydatków bieżących pozostałe kwoty, które w budżecie 
najprawdopodobniej się znajdą, będą przeznaczane na wydatki inwestycyjne. W tej chwili planujemy, że 
na wydatki majątkowe z naszego budżetu w kolejnych latach od 2026 r. do 2028 r. będziemy w stanie 
przeznaczyć kwoty w granicach ponad 5.000.000,00 złotych. 
Tym razem w projekcie wieloletniej prognozy finansowej na kolejne lata nie znalazł się załącznik 
dotyczący przedsięwzięć, w związku z tym, iż na razie planujemy, że zadania majątkowe, które w tej 
chwili realizujemy, bądź będziemy realizować w kolejnym roku, właśnie w kolejnym roku budżetowym 
się zakończą, nie będą trwać w kolejnych latach budżetowych, a jeśli chodzi o przedsięwzięcia, 
musiałyby być to zadania, co najmniej dwuletnie. 
Projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2025 - 2028 – stanowi załącznik nr 
12 do protokołu. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Pkt 14. Zapoznanie z projektem budżetu Gminy Raczki na 2025 r. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że zgodnie z przepisami ustawy  
o finansach publicznych jest obowiązek sporządzenia tego projektu do 15 listopada roku poprzedzającego 
rok budżetowy. Zarządzeniem nr 0050/100/2024 z dnia 14 listopada 2024 r. Wójt przedłożył projekt 
budżetu gminy na rok 2025, które zostało przekazane do Regionalnej Izby w celu zaopiniowania oraz 
Państwu Radnym celem zapoznania. 
Jeśli chodzi o projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu gminy na 2025 rok został sporządzony na 
podstawie przepisów ustawy o samorządzie gminnym, ustawy o finansach publicznych oraz ustawy  
o pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa. Ustala się 
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dochody budżetu na kolejny rok w kwocie 46.666.266,00 zł, z czego dochody bieżące to 35.373.488,00 
zł. Dochody majątkowe, czyli dotacje i środki na realizację zadań inwestycyjnych to 11.292.778,00 zł. 
Wydatki budżetu gminy szacuje się na poziomie 47.314.210,00 zł, w tym wydatki bieżące 29.614.606,00 
zł, a wydatki majątkowe to 17.699.604,00 zł. W budżecie tworzy się zgodnie z postanowieniami ustawy o 
finansach publicznych, co najmniej dwie rezerwy. Jest to rezerwa ogólna, która planowana jest  
w wysokości 0,1% planowanych wydatków budżetowych i rezerwowane na zarządzanie kryzysowe, które 
jest też procentowo ustalane corocznie na podstawie wydatków bieżących, pomniejszanych o wydatki na 
wynagrodzenia oraz na wydatki związane ze spłatą długu i ono wyniesie w kolejnym roku 75.000,00 
złotych. W projekcie uchwały budżetowej jednym ze stałych załączników stanowi wykaz limitów 
wydatków na zadania majątkowe, które będą realizowane w kolejnym roku budżetowym. Planuje się 15 
tych zadań. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – wniósł, że planowany budżet jest w gruncie rzeczy zrównoważony,  
a planowany deficyt zostanie pokryty ze środków własnych gminy. Planowanych w sumie jest 15 zadań 
inwestycyjnych, z czego praktycznie połowę stanowi kontynuacja rozpoczętych w tym roku inwestycji t.j. 
z zakresu gospodarki wodno-ściekowej, budowy drogi w miejscowości Koniecbór, modernizacji budynku 
Szkoły Podstawowej, likwidacji barier architektonicznych, czyli budowy fontanny, również 
„Cyberbezpieczny samorząd”, kolejne zadanie z rozwoju gospodarki wodno-ściekowej z rozbudową 
infrastruktury OZE. Nowymi planowanymi zadaniami będą: Przebudowa drogi gminnej nr 102399B  
w miejscowości Wronowo, na które został złożony wniosek do Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg na 
kwotę 2.724.000,00 zł. Kolejnym zadaniem będzie ogólnie nazwana modernizacja dróg gminnych  
o nawierzchni żwirowej, której szacunkowy koszt planowany jest 1.000.000,00 złotych. Wniósł, że ze 
względu na zmieniający się klimat, tj. coraz więcej mamy takich właśnie przejściowych, czyli mróz, 
później odwilż, co bardzo negatywnie wpływa na te nasze drogi żwirowe i po prostu część dróg  
w porozumieniu z Państwem Sołtysami, Radnymi zostanie wybrane zostaną na przyszły rok, żeby móc 
odnowić rowy, na nowo wyprofilować, żeby dłużej trzymały mimo tych zmiennych warunków 
atmosferycznych. W przyszłym roku planowana jest do realizacji modernizacja dostępnych miejsc 
rekreacji w miejscowości Raczki oraz w miejscowości Sidory, aby te miejsca rekreacji, te plaże nad 
Rospudą pod mostem kolejowym oraz w Sidorach, nad jeziorem Bolesty w Sidorach, zabezpieczyć, 
poprawić istniejące wiaty, czy wieżę widokową, też pomosty przejrzeć i zabezpieczyć, żeby nie 
niszczały, żeby móc dłużej cieszyć się tymi budowlami. 
Planowane jest rozpoczęcie prac przygotowawczych dotyczących budowy żłobka w Raczkach, tj. na 
sporządzenie dokumentacji. Został złożony wniosek do Aktywnego Malucha, na planowane miejsc 26. 
Wnioskowana kwota dofinansowania w takim przypadku, to jest przelicznik do planowanego utworzenia 
miejsca w żłobku wynosi 1.475.728,00 zł netto. VAT jest kwalifikowalny, więc tutaj 1.839.745,40 zł 
kwoty brutto. Koszt całkowity budowy żłobka, szacuje się na minimum te 3,5 miliona. Żłobek jest 
planowany z jednym oddziałem przedszkolnym, a mianowicie dwa oddziały żłobka plus żłobkowy plus 
jeden oddział przedszkolny na maksymalnie 25 dzieci. Budowa tego budynku planowana jest przy szkole. 
Czas realizacji tego zadania będzie krótki, bo zgodnie z założeniami Aktywnego Malucha jesienią 2026 
roku już taki żłobek musi znaleźć się w rejestrze żłobków. Wnioskując o budowę, również o utrzymanie 
tych miejsc żłobkowych, przy szacunkowej opłacie za pobyt dziecka 834,00 złotych miesięcznie, także na 
następne od uruchomienia 3 lata. Według prognoz wstępne rozpatrzenie wniosków z tego programu 
nastąpić ma na przełomie lutego i marca. 
Kolejnym zadaniem przyjętym do realizacji jest budowa oświetlenia drogowego w miejscowości 
Witówka, którego realizacja planowana jest ze wsparciem finansowym z Gaz-Systemu ze względu na to, 
że przez tą miejscowość przebiega i gazociąg, ale też jest stacja redukcyjna. 
W przyszłym roku proponuje się dokończenie prac związanych ze stadionem, tj. budowę zaplecza 
stadionu, w tym szatni, która ze względu na brak środków finansowych nie powstała w czasie, gdy był 
przebudowany stadion. 
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Poinformował, że jak co roku też będą przeznaczone pieniądze na dokumentację, tj.: na dokumentację 
związaną z przebudową dróg oraz również na dokumentację ewentualnie tutaj z potrzebami infrastruktury 
innej związanej z budynkami. 
Wniósł, że na potrzeby realizacji nowych zadań zostały złożone wnioski, które czekają na rozpatrzenie  
i możliwe, że na najbliższych sesjach nastąpi zwiększenie budżetu o koszty związane z ich realizacją. 
 

Radna/Sołtys Pani Ewa Więcko – wniosła zapytanie, co do złożonych wniosków na zadania drogowe, tj. 
jeden na drogę Wronowo, a kolejny, na jakie drogę? 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – wniósł, że złożone zostały dwa wnioski na tereny strategiczne przy 
wschodniej. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – poinformował, iż 
złożone zostały dwa wnioski, które zostały zaopiniowane pozytywnie, ale na chwilę obecną nie zostały 
przyznane na nie środki ze względu na brak środków w programie. Podczas spotkania w sprawie 
realizacji założeń programowych w Urzędzie Wojewódzkim część samorządów w tym momencie 
zrezygnowała z realizacji swoich wniosków ze względu na zapisy programu, więc w miarę jak się 
pojawią te środki, to otrzymamy dofinansowanie na ich realizację. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – wyjaśnił, że został złożony jeden, bo takie były możliwości na drogę 
we Wronowie, bo składając wniosek na przebudowę drogi we Wronowie nie mieliśmy jeszcze informacji 
o tamtych drogach.  
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – poinformował, że 
mamy złożone trzy wnioski, jeden do Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg na drogę Wronowo oraz na 
dwie drogi z innego programu. Tamte wnioski zostały zaopiniowane pozytywnie, ale w tej chwili nie 
zostały jeszcze przyznane środki, tj. na drogę w Kuriankach Drugich i drogę Rabalina – Podwysokie. 
Na chwilę obecną nie ma jeszcze ogłoszonej listy z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg, która 
prawdopodobnie przed samymi świętami ma się lista pojawić, więc czekamy z niecierpliwością. 
Projekt budżetu Gminy Raczki na 2025 r. – stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Pkt 15. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych, oświadczenia. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – zwrócił uwagę na kwotę przewidzianą w budżecie na obsługę sołtysów 
i związane z tym wydatki. Wskazał, że jest to suma 177.900 zł, co wywołało jego zdziwienie. Podkreślił, 
że chociaż czuje się zażenowany poruszaniem tego tematu, uważa, że kwota ta jest znaczna. Nie odniósł 
się jednak jednoznacznie, czy uważa ją za zbyt wysoką, czy odpowiednią, pozostawiając tę kwestię 
otwartą do dalszej dyskusji. Sołtys poinformował również, że mieszkańcy mają poważne problemy  
z wyjazdem na drogę w miejscowości Ogrodniki, szczególnie w kontekście zbliżających się zimowych 
warunków atmosferycznych. Zaznaczył, że stan drogi może utrudniać dojazd karetki lub mieszkańców do 
lekarza. W związku z tym apelował o zmobilizowanie wykonawcy do pilnego zajęcia się tą sprawą. 
 

Radny powiatowy Pan Marcin Halicki – poinformował, że w związku z prośbami radnych gminy został 
zobowiązany do zgłaszania problemów związanych z drogami powiatowymi, w tym kwestii stanu dróg 
oraz zadrzewienia przy nich, które mogą wymagać przycinki. Podkreślił, że jako Rada Powiatu spotykają 
się raz na kwartał, co wynika z ustaleń ustawowych. Jako radny opozycyjny zaznaczył swoje ograniczone 
możliwości wpływania na decyzje Rady Powiatu, ale zadeklarował gotowość do składania interpelacji  
w sprawach przekazywanych mu przez radnych gminnych i mieszkańców. Ponadto wyraził żal, że 
nieobecny na sesji Wicestarosta, który pełni funkcję w Zarządzie powiatu, mógłby bezpośrednio 
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odpowiedzieć na pytania dotyczące tych spraw. Radny zobowiązał się do przyjmowania wniosków od 
radnych i mieszkańców podczas kolejnych sesji i zgłaszania ich na posiedzeniach Rady Powiatu.  
Radny odniósł się do sygnałów niezadowolenia mieszkańców w sprawie organizacji tegorocznej wigilii 
gminnej w zamkniętym pomieszczeniu, tj. na sali gimnastycznej szkoły. Poinformował, że mieszkańcy 
wyrażają obawy dotyczące ewentualnego zniszczenia nawierzchni sali gimnastycznej, kosztów 
ewentualnego odświeżenia sali, braku otwartego miejsca wydarzenia, co spotyka się z negatywnym 
odbiorem. 
Podkreślił, że przekazuje te głosy w imieniu mieszkańców, nie traktując ich, jako swojej osobistej opinii, 
ani jako krytyki personalnej. Zapytał, czy decyzja o organizacji wigilii w szkole jest ostateczna, czy 
istnieje możliwość zmiany tej formy wydarzenia. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – poinformował, iż w kwestii organizacji tegorocznej Raczkowskiej 
Wigilii. Decyzja o przeniesieniu wydarzenia do budynku szkoły została podjęta z uwagi na 
nieprzewidywalne warunki pogodowe, jakie miały miejsce w ostatnich latach. Podkreślił, że głównym 
celem tegorocznej organizacji w zamkniętym pomieszczeniu było zapewnienie komfortu wszystkim 
uczestnikom, niezależnie od warunków atmosferycznych. Przyjął na siebie pełną odpowiedzialność za 
decyzję oraz zadeklarował gotowość przyjęcia krytyki, jeśli rozwiązanie nie spełni oczekiwań. Podkreślił, 
że intencją było zapewnienie spokojnego i komfortowego przebiegu wigilijnego spotkania. Poinformował 
również, że wykonane zostały zjazdy z drogi w Ogrodnikach, a wprowadzane zmiany są realizowane na 
bieżąco, częściowo na prośbę mieszkańców. Deklarował dalsze monitorowanie postępu prac. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – wyraził swoje poparcie dla decyzji organizacji wigilii gminnej na hali 
sportowej. Podkreślił, że już od lat sugerował takie rozwiązanie, aby spróbować zmienić formułę 
wydarzenia i ocenić, jak się ono sprawdzi w takich warunkach. Zwrócił uwagę, że choć tradycja 
organizacji wigilii na świeżym powietrzu była wartościowa, to zimowe warunki, szczególnie niskie 
temperatury, często utrudniały uczestnictwo, zwłaszcza osobom starszym. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – poinformował, że na sesję zostali zaproszeni Starosta Pan 
Witold Kowalewski oraz Wicestarosta, jednak ze względu na inne obowiązki nie mogli przybyć. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – wyraził gotowość do osobistego uczestnictwa w sesji Rady Powiatu  
w celu naświetlenia spraw związanych z infrastrukturą drogową, jeśli pozwoli na to czas. Zwrócił uwagę 
na konieczność remontu mostu w Małych Raczkach, który jest kluczowym elementem infrastruktury  
w przypadku sytuacji awaryjnych. Przypomniał, że most ten był dawniej wykorzystywany, jako objazd, 
jednak jego stan obecny jest niezadowalający. Wyraził potrzebę intensywniejszych działań ze strony 
gminy w celu nacisku na Powiat w sprawie naprawy mostu. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – potwierdził, że temat mostu oraz związanych z nim 
odcinków dróg, w tym drogi do Krukówka, jest traktowany priorytetowo. Wyraził nadzieję na 
rozwiązanie problemów nie tylko na odcinku Chodźki-Małe Raczki, ale również na całej trasie 
prowadzącej do Krukówka. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – poinformował, że Powiat złożył wnioski do Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg, obejmujące m.in.: budowę odcinka drogi od mostu do „gościńca”, przebudowę drogi  
w Suchej Wsi. Zaznaczył, że mosty są wyłączone z zakresu projektów finansowanych w ramach tego 
funduszu i pozostają w gestii Powiatu. 
 

Pkt 16. Zakończenie obrad. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – stwierdził, że porządek sesji został wyczerpany  
i poinformował, że protokół z dzisiejszej sesji zostanie sporządzony i wyłożony do publicznego wglądu 
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na 3 dni przed terminem kolejnej sesji w pokoju Nr 1 w Urzędzie Gminy Raczki oraz w Biuletynie 
Informacji Publicznej Gminy Raczki.  
Podziękował Radnym, Sołtysom, gościom i pracownikom Urzędu Gminy za udział w obradach Rady 
Gminy. 
 

„Zamykam VI Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Przewodniczący Rady 
 
Romuald Kwiatkowski 

Protokołowała 
 
Danuta Grabowska 


